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Beszámoló Adony Város Önkormányzata 
Képviselő-testületének 2024. január 25-i 

rendes, nyílt üléséről

Az ülést Ronyecz Péter polgármester nyitotta meg, 
aki a jegyzőkönyv hitelesítők és a napirendi pontok 
elfogadását követően a képviselők az első napirendi 
pontban a képviselő-testület a nem közművel 
összegyűjtött háztartási szennyvíz begyűjtésére 
vonatkozó közszolgáltatásról szóló 21/2015. (IX.1.) 
önkormányzati rendelet módosítását fogadta el.
A második napirendi pontban a gyermekvédelmi 
ellátásokról szóló 15/2017 (XI.17.) önkormányzati 
rendelet módosítására volt szükség.
A harmadik és negyedik napirendi pontban az 
Iskolakonyha Kft-vel kötött szerződés módosítására 
volt szükség az iskolai, óvodai és bölcsődei 
étkeztetésre vonatkozóan, valamint a szociális 
étkeztetésre vonatkozóan.
A következő napirendi pontban az Adonyi Szociális 
Intézményfenntartó Társulás 2023. évi beszámolóját 
fogadta el a képviselő-testület.
Az Adonyi Közös Önkormányzati 
Hivatal köztisztviselői 2024. évi 
teljesítménykövetelményeinek alapját képező 
kiemelt célok meghatározásáról a képviselő-testület 
a hatodik napirendi pontban döntött.
A képviselő-testület minden év február 28-
ig jóváhagyja a polgármester szabadságának 
ütemezését. A  hetedik napirendi pontban a képviselők 
megtárgyalták és elfogadták a polgármester 
szabadságolási ütemtervét.
A nyolcadik napirendi pontban Friedrich Róbert 
egyéni vállalkozó díjemelési kérelmét, tárgyalták 
meg és fogadták el a szerződés módosítását.
A vér-, illetve a vizsgálati anyagok szállításával 
megbízott vállalkozó díjemelési kérelmét a kilencedik 
napirendi pontban fogadták el, mely február 1-től 
érvényes.
A tizedik napirendi pontban Közép-Duna Vidéke 
Hulladékgazdálkodási Önkormányzati Társulás a 
megküldte a Társulási Megállapodás módosításáról 
szóló indítványt. A képviselő-testület észrevételt, 
módosító javaslatot nem tett.
Ronyecz Péter polgármester elmondta, hogy 
a Fejér Vármegyei Kormányhivatal Építésügyi 
és Örökségvédelmi Főosztály Építésügyi és 
Épületfelügyeleti Osztály 2.-nél eljárás indult 
az adonyi 169/1 hrsz. alatti ingatlanon létesült 
mini bölcsőde épületének feltüntetése ügyében, 
melyhez szükséges a Képviselő-testület hozzájáruló 
nyilatkozata. A tizenegyedik napirendi pontban a 
képviselő-testület a hozzájárulását megadta.

A tizenkettedik napirendi pontban a képviselő-
testület az Adonyi Hóvirág Óvoda és Mini Bölcsőde 
intézményvezetője által megküldött heti és éves 
nyitva tartását megtárgyalta, és elfogadta. 
A tizenharmadik napirendi pontban a polgármester 
Úr elmondta, hogy a Dunaújvárosi Tankerületi 
Központ által előkészített, az Adonyi Szent István 
Általános Iskola és Alapfokú Művészeti Iskola 
tervezett felvételi körzethatárairól szóló tervezetet 
megtárgyalta, és a képviselő-testület azzal 
egyetértett.
A tizennegyedik napirendi pontban a képviselők a 
lejárt határidejű határozatokról szóló tájékoztatót 
fogadták el.
A Képviselő-testület ülését Ronyecz Péter 
polgármester 17:15 órakor zárta be. 

Tájékoztatom Önöket, hogy a képviselő-testületi 
nyílt ülések a lakosság által látogathatók, az ülések 
előterjesztései, valamint az ülést követő 15 napon 
belül a jegyzőkönyvei is a www.adony.hu honlapon 
megtekinthetőek. 
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Ünnepélyes keretek között adták át 
városunk mini bölcsődéjét

A február 23-án tartott megnyitón Ronyecz Péter 
Adony város polgármestere, Dr. Molnár Krisztián, a 
Fejér Vármegyei Közgyűlés elnöke és Dr. Mészáros 
Lajos országgyűlési képviselő mondott beszédet. 
Adony önkormányzata egy 30 éves adósságot 
rendezett le a bölcsőde megépítésével. Három 
évtizede annak, hogy Adonyban megszűnt a 
bölcsőde. Az egykori bölcsőde – ami a mostani, 
Rákóczi utcai intézmény kertszomszédja – jelenleg 
egy gondozóháznak ad otthont, és az épület, ami 
egykor a legfiatalabbakról gondoskodott, most 
a legidősebbeknek nyújt segítséget - idézte fel 
köszöntőjében Ronyecz Péter polgármester.
A Minibölcsőde a Terület- és Településfejlesztési 
Operatív Program 397 millió forintos támogatásával 
valósult meg, melyhez további 27 millió forintot 
vett igénybe Adony Város Önkormányzata a 
Fejér Vármegyei Önkormányzat által nyújtott 
fejlesztési támogatásból, így összesen mintegy 424 
millió forintos beruházásból valósulhatott meg 
az új, korszerű, teljeskörűen akadálymentesített 
intézmény, ahol 2 db, 8 fős csoportszobát alakítottak 
ki. A kivitelezés során fontos volt azon túl, hogy 
egy impozáns épület jöjjön létre, az is, hogy a 
mai energiahelyzetben olyan korszerű fűtés-, 
hűtés- és világításrendszer legyen az új épületben, 
ami a fenntarthatóságot erősíti. A Minibölcsőde 
kialakításával 4 új munkahely jött létre – fogalmazott 
beszédében Dr. Molnár Krisztián, a Fejér Vármegyei 
Közgyűlés elnöke. 
A térség országgyűlési képviselője, Dr. Mészáros 
Lajos kiemelte, a bölcsődére nagy szükség volt 
ahhoz, hogy a településen élő családok boldogulni 
tudjanak, és az adonyi gyerekeket minőségi, 21. 
századhoz méltó körülmények várják ebben a 
korszerű épületben. 
Az óvodások műsora után Arany Ferenc plébános 
megáldotta az épületet, a gyermekeket és a családokat 
is, hogy örömben, szeretetben nevelkedhessenek 
városunk legkisebbjei. 

Takács Orsolya
fotó: Filotás Mihály
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Pálinka mustra negyedszer

Február másodikán került sor a borrend által életre 
hívott 4. adonyi Pálinkamustrára. Borlovagtársunk, 
László Norbert kiváló pálinkaszakember 
moderálásában évek óta egy színvonalas, és 
dinamikusan fejlődő rendezvényről van szó, mely 
az elmúlt két évben, egy országosan elismert 
bírával, Győrfi Bertalannal egészült ki.
És hogy miért mondtam a dinamikusan fejlődést? 
Nos, kisebb versenyeken jön össze körülbelül 
40 minta. Mi az idő rövidsége miatt kóstoltunk 
„csak” 35 mintát, sajnos néhány gazdának már 
így is nemet kellett mondanunk a tételére, hiszen 
a rendezvény este 6-kor kezdődött, és este 10-
kor hagytuk abba a pálinkák kóstolását. De 
természetesen minden megjelent gazda kínált 
pálinkát.
Hogy mennyire bánhatja, aki kihagyta? Olyan 
tételek kerültek a poharainkba, amelyek akár 
egy országos versenyen is a kuriózum pálinkák 
sorát ritkítják, nálam élen Kirinovics Péter 
fekete bodzabogyó pálinkájával. A sort folytatva 
még Agárdy-Kovács Anita füge, és a családunk 
által készített Szentiványi almával. Egyik sem 
a szokásos gyümölcsök sorába sorolandó. 
Mindezekkel ellentétben a „klasszikus” vonalon 
mozogva, és László Norbi is picit erre a vonalra 
specializálódva, a törkölyök is erős hangsúlyt 
kaptak a sorban, melyet Steinmann Laci pálinkája 
uralt le egy Otelló törköllyel. Nem titok, Norbi főzte 
Laci minden tételét, de itt is fontos, hogy milyen 
alapanyagot kap a főző. Kiemelném még a Kerekes 
házaspár pálinkáit. Jani és Ági pálinkafőző stílusa 
sem az igazi trend követő, hiszen picit magasabb 
alkoholokkal dolgoznak, pluszban jól is érvelnek, 
és bizonyítják az ő stílusuk igazát. Mindig van az ő 
zsebükben is egy kuriózum pálinka, jelen esetben 
ez az Aletta szőlő pálinka volt. Még egy törkölyt 
említenék meg, amelyre mindenki azt mondta, 
hogy a régi idők igazi törkölyét idézi, az pedig 
Eisenbergerné Margit pálinkája volt, amely igaz 
bérfőzés volt, de arról is jó véleménnyel volt, a kb. 
30 fős társaság. 
Az eseményen 3 fővel képviselték magukat a 
dunaföldvári barátaink is, akik több borászati 
egyesület színeiben voltak jelen. Rendszeresen 
látogatják rendezvényeinket, és ez kölcsönösen 
elmondható, hiszen az adonyiak is voltak az 
általuk szervezett gazdaesteken. 
Összeségében a rendezvény kevés hibás 
pálinkával, a szokásos jó hangulattal, és sok 
új tapasztalattal végződött, így nyugodtan 
mondhatjuk, a foglalkozás elérte a célját. 

(Boldog Tamás borrendi ceremóniamester)
(Fotók: Rácz Lambada József)

Szépkorúak köszöntése 
Bokor Erika köszöntötte Morva Ferencnét, aki 1934. 
január 2-án született Adonyban, már 6 unokája, 
11 dédunokája és 1 ükunokája is van Ági néninek. 
Szintén 90. születésnapja alkalmából köszöntötték 
a Sárvárról a Gondozóházba költöző Darázs Lajosné, 
Piroska nénit. 
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 B O R R E N D I   H Í R E K
Közgyűlés és Gazdanap

Február 17-én tartotta meg a Duna-menti Szent 
Orbán Borrend Adony éves zárszámadó közgyűlését. 
Ezen Schmidt Attila nagymester mondta el a 2023-
as év főbb történéseit. A borrendnek az év során 
12 szervezett eseménye volt. Elmondható, hogy 
minden hónapra jutott egy program. Ezen kívül 
is szívesen csatlakoztak be, a civil együttműködés 
keretein belül, például a Bandy Band évnyitó 
koncertjébe, a horgászegyesület által szervezett 
halászléfőző versenybe, a kulcsi szüretelő 
mulatozásba, az 50 éves dunaújvárosi jégkorong 
ünnepségbe, valamint mindkét (BÁMHK és VSKE 
által szervezett) adonyi adventi rendezvénybe. Az 
utóbbi eseményről tudósító újságcikk jól jellemzi a 

borrend szerepvállalását: „Azt már megszokhattuk, 
hogy Adonyban nincs civil kezdeményezés, ami 
mellé ne állna oda a Szent Orbán Borrend. Ezúttal 
is kitelepültek, házi süteményekkel, forralt borral, 
teával, pálinkával várták a vevőket, a nézelődőket.” 
Az előzőekben felsorolt nagyszámú rendezvényekre 
és megjelenésekre minden esetben a borrendi 
tagok ingyenesen, támogatásként felajánlott borait 
kínálták, amely összességében 150 litert meghaladó 
mennyiséget tett ki az év során. A borrend okleveles 
borbírálói 13 alkalommal, 4 országban képviselték 
a településünket. Ezen versenyeken összesen 2394 
bort indítottak a gazdák. Összesen 28 társborrendi 
meghívásnak tettek eleget, de nagyobb delegációjuk 
ellátogatott ezen kívül Sárszentmiklósra, Sörédre és 
Csákvárra is.
A továbbiakban szó esett a tavaly szervezett két 
társadalmi munkáról, ahogy a borrend aktuális 
taglétszámáról is. Ez jelenleg 67 fő, nem mutatott 
változást az előző évhez képest. A borrend kiemelt 
hangsúlyt fektet a különböző médiumokban való 
kommunikációra is. Számtalan megjelenés közül 
ki kell emelni az Agrofórum havi megjelenésű 
agrár szaklap 4 oldalas írását az adonyi borászat 
történetéről. A Mária Rádió Napindító című 
műsorában Schmidt Attila nagymester beszélt 

Szent Orbán napján, az adonyi szőlészeti-borászati 
hagyományokról, a Szent Orbán kultuszról, a 
tiszteletére emelt szőlőhegyi kápolnáról és a 
borrendről. Az M1 csatorna Itthon vagy! turisztikai 
mini sorozatában Králl István örökös tiszteletbeli 
nagymester képviselte a társaságot. 
A következő napirendi pontban Friedrich Teréz 
kincstárnok számolt be az egyesület pénzügyi 
helyzetéről. Kiemelte, hogy gazdálkodásuk továbbra 
is stabil. Legnagyobb bevételünk, 3.960.000 ft, az 
önkormányzati civil támogatás volt, melyet itt is 
megköszöntek polgármester úrnak és a képviselő-
testületnek! További jelentősebb forrásaik voltak 
az 540.000 ft éves tagdíjbevétel és az SZJA 1% 
felajánlásokból befolyó 499.176 ft. Kincstári NEA 
pályázatból szerény 150.00 ft bevételük származott, 
amelyet célzottan a 30. jubileumi borverseny 

rendezési költségeire használtak fel. A bevételi 
oldalon még kiemelhető a 678.861 ft hozam bevétel, 
amelyet pénzük lekötésével realizáltak. A kiadás 
oldalon szereplő nagyobb tételek gyakorlatilag 
mind a rendezvényeinkkel kapcsolatos költségek. 
A zárszámadás elfogadása után az éves tagdíjakról 
döntött a közgyűlés, majd a korábban megüresedett 
egy nagytanácsi helyre pótoltak új tagot, Lédeczi 
Gabriella személyében.
A délelőtt 10 órától kezdődő Gazdanapon két 
előadót láttak vendégül. Elsőként Vaszily Zsolt, 
Dunántúli területi vezető (Huminisz Kft.) mutatta 
be a Komplex huminsavas lombkezelések hatását 
a szőlő mennyiségére és minőségére. A második 
előadásban Reisner Tamás, Mérnök értékesítő 
(Erbslöh Austria GmbH) beszélt a Derítési és 
harmonizálási nehézségekről a 2023-as évjáratban. 
Szavait nem csak sajátos, jó humorával színezte, 
hanem a magával hozott 5 bormintán keresztül 
szemléltette is az elmondottakat. A nap, a 
szokásoknak megfelelően, a borrend által biztosított 
ebéddel, kölcsönös borkóstolással zárult.
A borrend vezetőjeként az ígérhetem: “Innen 
folytatjuk!”

(Schmidt Attila borrendi nagymester)
(Fotók: Rácz Lambada József)
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Márciusi gyógynövényünk: Borsmenta

Borsmentát választották a 2024-es év 
gyógynövényének.

Bizonyára sokunk hallott már róla.  Vadon előforduló, 
több faj kereszteződéséből született növény. Húsz 
centitől akár másfél méterig is megnőhet. Évelő 
növény, fagyokat jól bírja. Gyorsan terebélyesedik. 
Tápanyagban gazdag helyet igényel, vízigénye 
nagy. Szabadföldben, ládában, de akár cserépben 
is kiválóan érzi magát. Szabadföldben érdemes 
virágzó fák bokrok köré ültetni mert édes virágai 
vonzzák a méheket így fáink porzása is megoldódik.  
Jellegzetes menta ízét a benne található mentolnak 
köszönheti.  Többféle mentát különböztetünk meg.

Pl: Fodormenta, borsmenta, macskamenta, 
csobormenta, mezeimenta.

Klinikai vizsgálatok szerint a borsmentaolaj 
jól enyhíti a hasi panaszokat köztük a görcsös 
emésztési problémánál igen hatásosnak bizonyul. 
Nem csak olaja de leveleiből készült teája is igen 
jótékony panaszainkra. Megfázásos tüneteknél 
teája, melyet levelei forrázatából készítünk, igen 
jól enyhíti nyálkahártyánk irritációját. Köptetőként 
is alkalmazhatjuk. Frissítőként igen jó hatással van 
szervezetünkre, főleg a nyári nagy melegben.

Bélgyulladásoknál is alkalmazzuk teáját mert 
gyulladáscsökkentő és antibakteriális hatással is bír.  
Emésztési problémáknál étkezés előtt húsz perccel 
langyosan fogyasszuk. Epe és bél panaszainkat 
gyorsan orvosolja napi 2-3 csésze borsmenta tea, 
mely epénket tisztulásra és gyorsabb epetermelésre 
serkenti. Beleinket puffadásoktól és görcsöktől 
mentesíti, anyagcserét gyorsítja. Fogyókúrában is 
előnyös lehet hatása az anyagcsere gyorsítása miatt. 
Kalóriamentes, telíti gyomrunk tartalmát, lehetőleg 
cukor és méz nélkül fogyasszuk.

Fejfájásra is kitűnő. Hányingernél mindenképpen 
hidegen fogyasszuk teáját.  A keverék teák fő alkotója 
mivel javítja az alvás minőségét és stresszoldóként 
is meg állja helyét, lazítja az idegeket.

Görcsöknél enyhíti a fájdalmat, akár menstruációs, 
akár ízületi görcsről beszélünk. ízületek kapcsán még 
megemlíthetjük a krémek mellett a masszázsolajat, 
ami a leggyorsabban szívódik fel bőrünkön keresztül.

Agyi funkció terhelhetősége javul, koncentrációt és 
memóriát eredményesen javítja. 

A kozmetikai ipar is számos készítménybe beleteszi 
a menta olajat, mellyel krémeket, szájvizeket és 
egyéb termékeket visz piacra.

A cukrász iparág is egyre többször használja 
a mentát, csokoládék, fagylaltok, sütemények 
készítésére.

Mindannyian megtaláljuk a számunkra megfelelő 
készítményt, akár egészségmegőrzés vagy akár 
kényeztetésünkre egy édes menta csokoládéban.  

Koktélok elengedhetetlen alapanyaga melyeket a 
nyári nagy melegben hűsítőként kortyoljuk.

Tea készítése: 2dl forró vízzel leforrázunk 1 
evőkanál menta levelet, 15-20 perc után leszűrjük 
és kortyolva fogyasztjuk.

Menta szörp készítése: 
2-3 marék menta levél
1 citrom
1kg cukor vagy ennek megfelelő édesítő
4dkg citromsav
2liter víz
Nagy tálban összekeverjük a megmosott menta 
leveleket, vízzel és a felkarikázott citrommal.  
1éjszakát pihentetjük. Keverés után beletesszük 
a cukrot és a citromsavat. Felforraljuk kb.  10-15 
percig. Tűzről lehúzva leszűrjük és üvegekbe töltjük 
majd száraz dunsztba tesszük. Kihűlés után hűvös 
helyen tároljuk. Felbontás után hűtőben tároljuk. 
Hígítva fogyasztjuk.

Mindannyian egészséggel fogyasszák!

Jó egészséget kívánok!

Jókai Ildikó

fitoterapeuta
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Barackos rakott süti

Hozzávalók: 1 db barackbefőtt, 15 dkg liszt,, 7,5 dkg 
vaj,1 db tojás ,4 dkg cukor , csipet só,, 16 evőkanál tejföl, 
mokkáskanál sütőpor
Összegyúrjuk a hozzávalókat, majd 16 cm kapcsos 
formába terítjük. Pár percre elősütjük, hogy halvány 
színe legyen , majd a befőttel szépen kirakjuk a sütit. Kis 
pohár joghurttal kikeverjük a két tojást, az 1 evőkanál 
cukrot , 1 vaníliás cukrot és ráöntjük. 170 fokon sütjük, 
szép halvány színe legyen. Ha kicsit remegős lesz a teteje 
akkor jó. Porcukorral és reszelt narancshéjjal tálaljuk. 
Jó étvágyat és kellemes húsvéti ünnepeket kívánok! 

Kató

Karate Egyesület

A Kiai Karate Egyesület adonyi csoportja meghívást 
kapott a Kölyöksárkány egyesület által rendezett 
kupára, amely február 10.-én Tatán került 
megrendezésre. 28 egyesület 320 versenyzője mérte 
össze a tudását az év első versenyén. Az adonyi 
csapatból kilenc fő vett részt a versenyen, és igen 
szépen szerepeltek.

Eredményeik:

Buckó Dénes (6-7 éves fiú): Kihon 3. hely; Szivacs 
Kumite 3. hely 
Buczkó Diána (8-9 éves lány): Kata 2. hely; Szivacs 
Kumite 3. hely
Kiss Kenéz (8-9 éves fiú): Kata 1. hely; Kumite 2. hely
Szalai Barnabás (8-9 éves fiú): Szivacs kumite 3. hely
Andrási Liza (12 éves lány): Kata 3. hely; Szivacs 
kumite 1. hely 
Borza Fanni (12 éves lány): Kata 3. hely; Szivacs kumite 
1. hely
Kiss Csongor (12-13 éves fiú): Kata 3. hely; Kumite 3. 
hely
Blau Bertold (14-15 éves fiú): Kata 1. hely; Kumite 3. 
hely
Schnierer Máté (14-15 éves Fiú): Kata 2. hely; Kumite 
2. hely

Az eredményeikhez gratulálunk, és további 
eredményes versenyzést kívánunk.

Rónyai Attila



8

A  H O R G Á S Z E G Y E S Ü L E T   H í R E I

Februári híreinket a szokásos kora tavaszi-tél végi 
ragadozó halak ívási helyzetének ismertetésével 
kezdem. A csukák már január végén gyülekezni 
kezdtek a part menti ívóhelyeken, február elején- 
közepén megfigyelhető volt már e ragadozó halak 
ívása. A tartósan magas, szinte változatlan vízszint 
kedvezően hat az ikrák kelésére és a kikelt ivadékok 
életben maradási esélyei is jóval magasabbak 
lesznek.
Február 22-én süllőink szaporodását segítendően 
45 db süllőfészket helyeztünk ki a gát alatti 
szakaszon és az iváncsai részen az északi övcsatorna 
torkolatától délre.  Kérjük, hogy horgászat közben 
sporttársak tartsanak biztonságos, 8-10 méternyi 
távolságot a feltűnő színű bójákkal jelzett fészkektől, 
biztosítva a szaporodni készülő, majd utána 
fészket őrző ragadozók nyugalmát. Amennyiben 
horgásztársak közül bárki véletlenül beleakadna 
egy fészekbe, elmozdítva vagy esetleg partra 
húzva a helyéről, kérjük bármelyik halőrünket 
vagy vezetőségi tagunkat telefonon azonnal 
értesítsék, hogy az ívóhely mihamarabb rendeltetési 
helyére visszakerüljön! Mindannyiunk érdeke 
halállományunk védelme, szaporodásuk elősegítése, 
ezért kérjük az ívási időszak miatti korlátozottabb 
horgászlehetőségek megértéssel való tudomásul 
vételét! Köszönjük!

Megkezdődik egyesületünknél a társadalmi munkák 
megszervezése is. Első társadalmi munkanapunkat 
március 9-én szombaton fogjuk tartani, majd a 
későbbiekben tavasszal és ősszel is lesz alkalmuk 
tagjainknak az éves munkanapokon részt venni. 
Március 9-én reggel 7 kor találkozunk majd a gátnál 
és az iváncsai részen tagjainkkal. Kérjük, hogy 
mindenki hozzon magával szerszámokat, az iváncsai 
részen lapátra, gereblyére, ásóra lesz szükség, a 
gátnál lapát, gereblye, vasvilla, ágvágó kisbalta, 
kalapács szerszámigény mutatkozik. Vezetőségi 
tagjaink és halőreink brigádokba fogják szervezni a 
csapatokat és vezetésük mellett történik majd meg 
a partokat karbantartó, horgászhelyeket kialakító 

munkavégzés.
A kora tavaszias melegnek köszönhetően halaink 
megmozdultak, szépen lehet már pontyot, egyéb 
békés halat fogni, sőt február 24-én már az első 
busák is horogra kerültek vizünkön. Felhívom 
horgásztársak figyelmét, hogy a 2024-es egyesületi 
horgászrendünk új pontjaként, megfelelő 
pontosságú mérleg meglétét kérjük horgászainktól. 
A digitális mérleg nem kötelező, de a pontosság 
miatt mindenképpen ajánlott. Egy régi rozsdás 
rugós-húzós mérleg olyan pontatlanságot okozhat, 
ami a fogási naplóba való súly helytelen rögzítését 
eredményezheti, amit halőreink ellenőriznek 
és fél kilogrammnál nagyobb eltérés esetén az 
országos horgászrendben leírtaknak megfelelően 
szankcionálni fognak.

Február 25-én vezetőségi és bizottsági tagjainkból 
alakult csapat indult a kulcsi kolbásztöltő versenyen, 
csapatépítő, csapatösszetartó szándékkal. Jól 
sikerült rendezvényen vettünk részt, bár díjat nem 
sikerült hazahozni, de jó hangulatú, vidám napot 
tudott maga mögött csapatunk.
Irodánk nyitvatartási ideje:
 2024. 01. 01-től 03.31.-ig
Péntek: 13:00-16:00
Szombat: 12:00-15:00
Időpont egyeztetésért és napijegy kiadásért 
hívható:
Domak István helyettes gazdasági felelős a 06-
20/777-7254 -es telefonszámon.
Kérjük adózó horgásztársainkat, hogy 2024-es 
évben is segítsék Egyesületünk működését adójuk 1 
%-ának felajánlásával, melyről az alábbi adószámon 
rendelkezhetnek: 19679301-1-07!
Jó horgászatot és sok halat kívánok mindenkinek!

Bodó István
elnök
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G O N D O L A T É B R E S Z T Ő

Köszönöm szépen Kovacsik Hajnalkának a felkérést, 
hogy ebben a hónapban én legyek a gondolatébresztő.

Először is, szeretnék bemutatkozni. Ágoston 
Melinda vagyok, 18 éves, nem olyan régen fejeztem 
be a gimnáziumot.

Két éves voltam, amikor Budapestről adonyba 
költöztünk, de nekem mindig volt egy valaki, aki 
visszavárt Budapestre. Valaki, akitől a mai napig 
tanácsokat kérek, akire gondolok amikor boldog 
vagyok, akiről tudom, hogy gondol rám amikor 
szomorú vagyok. Ez a valaki a nagymamám. Aki a 
kezébe vette a gyerekkoromat, és azon volt, hogy 
minél több mindent lássak a világból. Minél többet 
tudjak a költőinkről, zeneszerzőinkről, úgy igazán 
mindenről. Valahogy úgy kell elképzelni, hogy a 
fejében volt egy színező, ami engem jelképezett. 
Minden hétvégén, amikor vele voltam a kezébe vette 
a színes ceruzát, és egy kis részt kiszínezett. Elvitt 
Olaszországba, Szlovákiába, bejártuk Magyarország 
nevezetes helyeit, városait.

Miatta vagyok az, aki ma vagyok. Ő már sajnos letette 
a színes ceruzát, már nem tudja tovább színezni 
a színezőt amit elkezdett. De feladatomnak, sőt 
kötelességemnek érzem befejezni amit rám hagyott.

Hogy ezt most miért mondtam el?

Hogy mindenki lássa milyen fontos a mögöttünk lévő 
generáció, mekkora hatással tud lenni egy életre a 
törődés, a megfelelő nevelés. Sajnos manapság azt 
veszem észre, hogy nincsen az én generációmban 
elég “kapocs”. Olyan fiatal, aki igenis leül és 
meghallgatja a mamát, amikor olyan értékekről 
beszél, amit nem lehet megfogni. Nem lehet pénzben 
mérni. Egyszerűen hiányzik a generációk közötti 
kommunikáció. Kell a minőségi idő és a kölcsönös 
megértés. Meg kell értenünk, hogy a nagyszüleink 
nem úgy nőttek fel mint mi, és nekik is meg kell érteni, 
hogy mi fiatalok teljesen más világba születtünk.

Nekünk is megvannak a saját nehézségeink. Mindig 
azzal jönnek hogy “Jaj, te még fiatal vagy, nincs min 
stresszelned, nem lehetsz még fáradt, stb…” Igen, 
fiatal vagyok, de egy rohanó világba születtem, ahol 
egy félévnyi anyagot 3 hónap alatt akarnak lenyomni 
a torkunkon az iskolában.

Egy nap 24 órából áll. Jobb esetben 8 órát alszol. Az 
én példámon, valaki 8 órán keresztül a suliban van, 
így vagyunk már 16 óránál. 1 óra reggeli, 1 óra ebéd, 
1 óra vacsora. 19 óránál tartok. 1 óra készülődés 
reggel este lefekvéshez stb.

20 óránál vagyunk. 4 órád maradt, hogy azt csináld, 
amit szeretnél. Mivel holnapra meg kell írni egy 
esszét, át kell nézni a matekot, és magyar órán 
témazárót írsz, tehát abból a négy órából maradt 
körülbelül kettő, amit arra fordítasz amire szeretnéd.

De! Lehetek én is fáradt, lehetek én is ideges, és 
stresszes. Ezzel nincs mit tenni, meg kell érteni.

Félreértés ne essék, szerintem semelyik generációval 
sincsen gond. A cikk lényege a gondolatébresztés, 
hogy elgondolkozzunk azon, hogy az az egyenlet 
amit az előbb leírtam körülbelül mindenkinek így 
jön ki, és mindenkinek csak 4 órája marad a nap 
végén.

V E R S E L Ő

Áprily Lajos:

MÁRCIUS
A nap tüze, látod, 

a fürge diákot 
a hegyre kicsalta: a csúcsra kiállt. 

Csengve, nevetve 
kibuggyan a kedve 

s egy ős evoét a fénybe kiált.
Régi, kiszáradt 

tó vize árad, 
néma kutakban a víz kibuzog. 

Zeng a picinyke 
szénfejü cinke 

víg dithyrambusa: dactilusok.
Selymit a barka 
már kitakarta, 

sárga virágját bontja a som. 
Fut, fut az áram 
a déli sugárban 

s hökken a hó a hideg havason.
Barna patakja 
napra kacagva 

a lomha Marosba csengve siet. 
Zeng a csatorna, 

zeng a hegy orma, 
s zeng – ugye zeng, ugye zeng a szived?
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S U L I  H Í R E K
A 8. évfolyamosok ebben a tanévben is megtanultak keringőzni. 
A farsangot az ő táncukkal nyitották meg az iskola tetőterében. Első előadásuk volt, nagyon izgultak, melyet 
a szülők, rokonok, barátok, tanárok és diáktársaik is megtekintették. 
Az óvoda bált is ők nyithatták meg táncukkal a Művelődési házban. Köszönjük szépen a meghívást Steimann 
Katalinnak, az óvoda vezetőjének.          Auer Ildikó



10 11

Áldott, kegyelemteljes vasárnapot kívánok!

Dicsértessék a Jézus Krisztus!
Vasárnapot??? Szerintem ez a kérdés most sokakban 
felmerül! Talán inkább húsvétot akart írni, uram?
Nos, írhattam volna húsvétot is, mégis vasárnap 
került írásom elejére. A keresztény ember számára 
ugyanis minden vasárnap húsvét. Megdönthetetlen 
tény, hogy a kereszténység legnagyobb ünnepe, az 
ünnepek ünnepe, latinul sollemnitas sollemnitatum a 
húsvét, vagyis Jézus Krisztus engedelmesen vállálalt 
megváltó kereszthalála és feltámadása a halálból. 
Éppen ennek a húsvéti titoknak a megünneplésére 
jövünk össze hétről-hétre vasárnaponként a 
templomban, és ez engedi meg, hogy egyenlőségjelet 
tegyünk húsvét és vasárnap közé. Pontosan ez 
indokolja, hogy a húsvétot megelőző nagyböjtben, a 
szent 40 nap idején sem böjtölünk vasárnaponként. 
Így válik érthetővé, hogy a nagyböjt nem hétfőn, 
hanem szerdán – hamvazószerdán – kezdődik, 
mert a szent 40 napba a nagyböjti vasárnapok nem 
számítanak bele.
Ebben az esetben mi szükség van külön a húsvétra? 
Azért, hogy megváltásunk misztériumát még 
közelebbről szemügyre vehessük. Épp, ahogyan 
a gyermek lábatlankodik a konyhában és minél 
szorosabban anyjához bújva próbálja megfejteni 
a húsvéti kalács titkát. És ahogy a gyermeki kort 
elhagyva értjük meg, hogy a tej, a cukor, az élesztő, a 
só, a liszt és a forró környezet miként varázsol csodás 
ételt asztalunkra, így teljesen majd csak az emberi 
élet elmúltával, Istennel egyesülve válik érthetővé 
a feltámadás. Addig azonban marad a kíváncsiság, 
hátha már itt felfoghatóvá lesz.
A nagyböjt utolsó három napja – Szent Három Nap, a 
Triduum Pascale – különösképpen is segítségünkre 
lesz, hogy megsejthessünk néhány apróságot. 
Általa úgy tanít Anyaszentegyházunk, mint talán a 
puzzle, mindig egyre több részlet válik láthatóvá, 
érthetővé, hogy a végén – a beteljesedéskor – 
összeálljon az egész kép. Nagycsütörtökön délelőtt 
a püspöki széktemplomokban a krizmaszentelési 
misén a bűnbánat és az egyházi rend szentségébe 
pillanthatunk bele. Nagycsütörtökön este az 
Oltáriszentség alapítását ünnepeljük. Nagypénteken 
Jézus halála van a középpontban. Nagyszombaton 
este, húsvét vigíliáján pedig a keresztség és a 
bérmálás szentségeiből, valamint a feltámadás 
csodájából csíphetünk el pillanatokat.
Tisztelettel és szeretettel hívom és várom Önt 
is, kedves olvasó mind a nagyböjti péntekenként 
tartott keresztúti ájtatosságra, mind a nagyheti 
szertartásokra és a húsvétvasárnapi ünnepi 
szentmisére!
Ünnepeljük minél többen, együtt a feltámadást!
Az egyes alkalmak pontos időpontjáról a 
templom előtti hirdetőtáblán és az Adonyi 
Sarlósboldogasszony Plébánia facebook oldalán 
tájékozódhatunk. Dicsértessék a Jézus Krisztus!

Nagy Tamás
világi lelkipásztori munkatárs

H I T É L E T

Üdvözlöm a kedves olvasókat!
Minden hónapban összejövünk a gyerekekkel egy 
kis gasztronómiával összekötött egyházi programra. 
Zsuzsi anyuka kitalálta a Szeretet rétese legyen a 
cím.
Valóban nagy szeretettel készültünk erre a napra. 
Fornai Józsefné volta fő cukrász, és a segítségei 
Alsóházi Andrea, Csoknyai Edit, Juhász Ilus, Tokainé 
Zsuzsi. 
A program úgy lett meghirdetve, hogy a tésztát mi 
készítjük , de a kész töltelékeket a szülők ebéd után 
behozzák a plébániára, és így folyamatosan tudjuk 
a sodort rétest  készíteni. A felnőttek is egy kicsit 
elidőztek, beszélgettünk, fortélyokat kicseréltük.. 
Ahány ház annyi szokás, ez a mondás most is 
beigazolódott. A konyhán is jó hangulat volt.
Arany Ferenc atyával és a gyerekekkel mise előtt 
felmentünk a kórusra, és a Boldogasszony Anyánk 
éneket tanította meg a gyerekeknek.
Az orgona most is nagyon szépen szólt, és atyát most 
hallottuk először játszani.
A gyerekek a végére már egész jól énekeltek. Utána 
a fél órás misét meghallgattuk, majd a várva várt 
rétest elfogyasztottuk. Játék, társasozás, meséltek 
egymásnak Králl Gabriella is segített a gyerekek 
felügyeleténél.
Most is voltak szülők, ennek különösen örvendünk! 
Hoztak a gyerekeknek egy kis csemegét, és üdítő 
italt, de mindig készítünk mi is teát.
Természetesen a cserkész gyerekeket is meghívtuk, 
és a későbbiek folyamán is szeretettel látjuk őket. 
Nagyon örülök, hogy Földesi Eszter és Fogas 
Gábor elvállalta a cserkészek vezetését. Az egy 
éves szünetnek vége, megújulva, sokunknak nagy 
örömére újból vannak cserkészek.
Alig várom, hogy a következő programok kint 
legyenek  templom kertben, a természetben, tavaszi 
hangulattal.
A böjti időszakban komoly tartalmas napokat 
tölthetünk együtt.
Bízunk Ferenc atya közreműködésében is.
Áldott húsvéti ünnepeket kívánunk az adonyi 
embereknek!

Sok szeretettel: Ignácz Ildikó
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K U L T Ú R A 
Adonyi honvédek a doni tragédiában

„Ott leszek a doni előadáson, vasárnap találkozunk!”A 
– szólt hozzám az egyik ismerősöm, amikor 
kerékpárral elment mellettem. Az ilyen információt 
mindig jó hallania annak, aki előadásra készül. 
Hiszen már fejében a mondanivaló, a vetítendő 
diáit is sorba rendezte, és tervezi az új kutatási 
eredmények ismertetését. Azoknak az egykori 
adonyi katonáknak a hadiútját, akik részt vettek a 
Don folyó melletti súlyos harcokban, és a tragikus 
visszavonulásban.  
Kozmér Amandával, a Bálint Ágnes Művelődési 
Ház és Könyvtár igazgatójával még ez év első 
napjaiban időpontot egyeztettünk, hogy az előadás 
megtartására február 11-én, vasárnap délután 3 
órakor van lehetőség. 
Néhány nap múlva egy plébániai közös iratrendezés 
során Ignácz Ildikóval és Lauber Istvánnal arról 
beszélgettünk, hogy a doni hősi halottakra 
emlékezést „hozzuk be” a templomba. Vagyis 
a február 11-ei szentmisén is emlékezzünk az 
áldozatokra.
Gondolatainkat elmondtuk Arany Ferenc 
atyának, aki nagyon jónak és méltónak találta, 
támogatta a kezdeményezést. Ezért a február 11-
ei istentiszteletet a doni hősi halott katonák lelki 
üdvéért is felajánlotta. A szentmise kezdetekor 
lehetőségem volt néhány szóval visszatekinteni az 
1942-43-as Don menti harcokra, és az azt követő 
visszavonulásra. Ezt követően Kirinovics-Bőle Petra, 
Králl Gabriella és Nagy Tamás felolvasták a doni 
harcokban és a visszavonulás során hősi halált halt 
adonyi katonák nevét.  
A délutáni előadáson nem csak adonyi lakosok 
vettek részt, hanem Iváncsáról és Pusztaszabolcsról 
is jöttek érdeklődők. Ugyanis Adony és a környező 
települések fiataljai és leszerelt katonái a 
székesfehérvári bevonulási körzetbe tartoztak. Ezért 
már a békeévekben is a székesfehérvári magyar 
királyi Szent István 3. honvéd gyalogezredben 
szolgáltak. Az előadás kezdetekor elmondtam, 
hogy amikor a II. világháborúban részt vett adonyi 
katonákkal kapcsolatos kutatásokat megkezdtem, 
a 24. órában voltam. Sajnos már kevesen éltek 
az egykori katonák közül. Sok adonyi családot 
felkerestem, özvegyasszonyokat is, akiknek férjük 
a fronton, vagy hadifogságban halt meg. Nehéz 
beszélgetések voltak, mert fájdalmas sebeket tépett 
fel az ember. De segítőkész volt mindenki, tábori 
levelezőlapokkal, fotókkal, jó és rossz emlékekkel. A 
levéltári kutatások mellett nagyon nagy segítség volt 
számomra békei Koós Ottó, egykori magyar királyi 
százados, aki a székesfehérvári 3. gyalogezredben 
szolgált, és igen jelentős számú adonyi katonának 
volt a parancsnoka a békeévekben, majd a fronton 
is. Általa megismertem az egykori ezredben szolgált 
még élő tiszteket, akiknek éves találkozóján magam 
is részt vehettem. 
A székesfehérvári 3. honvéd gyalogezred III. 
zászlóalja – századjaiban az adonyi honvédekkel - 
már 1942 nyarán, a Don folyó melletti állásokban 

látott el folyamvédelmi feladatokat. A Voronyezstől 
délre húzódó állásaikban igyekeztek teljesíteni a 
Szolgálati és Harcászati szabályzatban előírtakat. 
Novemberben újabb csapatokat szállítottak ki a 
keleti frontra abban a reményben, hogy a leharcolt, 
megfogyatkozott alakulatokat felváltják. Ám ezekben 
a hetekben a folyó keleti partja mögötti területeken 
a Vörös Hadsereg már nagy erőkkel készült egy 
lendületes, mindent elsöprő támadásra. 
1943. január 12-én, az urivi hídfőből megindított 
szovjet offenzíva térnyerése utáni újabb támadások 
olyan sikeresek voltak, hogy rövidesen kettészakadt 
a 2. magyar hadsereg védővonala. A szovjet 
csapatok már a III. hadtest ezredeit is elérték, 
Voronyezs felé közeledtek. A túlerő miatt újabb 
és újabb védelmi vonalakat elfoglaló magyar 
honvédek veszteséglistáján már ott szerepeltek 
az adonyi katonák nevei is. A székesfehérvári 
gyalogezred megfogyatkozott létszámú zászlóaljai 
január 26-án parancsot kaptak, hogy állásaikban 
un. leplező járőröket hátrahagyva kezdjék meg 
a visszavonulást. Tragikus hetek következtek: az 
ezred megsemmisülése Sztaro Nyikolszkojéban, 
a III. hadtest feloszlatása, menekülés az orosz 
bekerítésből. Honvédek ezreinek életét követelte 
a 30-35 fokos hideg, az éhezés, a gyorsan mozgó 
reguláris csapatok és partizánok támadásai. Az 
előadás során korabeli vázlatok és visszaemlékezések 
segítségével ismertettem a szenvedésekkel teli 
napok, hetek történetét. Megemlékeztünk azokról 
az adonyi honvédekről, akik soha nem tértek haza. 
Hosszú a névsor: Bagóczki István, Boda Antal, Bodor 
János, Csallóközi István, Eisenberger János, Fehér 
Lajos, Fetrung János, Fartel József, Fülöp Mihály, 
Gergő József, Gulyás János, Gipper Ferenc, Grósz 
Géza, Juhász István, Korényi János, Kóta János, 
Kőhalmi László, Kökény Imre, Králl István, Kucsera 
István, Kenyér István, Kurucz József, Lepsényi Imre, 
Lepsényi Mihály, Lovas József, Major György, Majrik 
György, Müller Ferenc, Müller József, Mülhbacher 
Imre, Paulusz Ferenc, Paulusz Gyula, Paulusz József, 
Pável Imre, Pletser József, Pletser György, Poósch 
József, Prásch János, Rabóczky György, Reitter 
Kálmán, Schmidt Lajos, Schmidt János, Schmrick Pál, 
Simon István, Simon Mihály, Szabó József, Szántó 
János, Szilágyi Károly, Szűcs János, Takács Ferenc, 
Takács István, Takács József, Tokaj Imre, Varga 
István. 

Béke poraikra!
                                                            Rózsafi János                                                                                                                                            
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Farsangi Német Táncház: 
Hagyományőrzés és 
közösségformálás

Az elmúlt években egyre népszerűbbé váltak a 
hagyományos rendezvények, amelyek lehetőséget 
teremtenek a különböző kultúrák megismerésére 
és átélésére. Ennek egyik remek példája a Farsangi 
Német Táncház, amely immáron harmadik 
alkalommal került megrendezésre az idén 
Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
szervezésében.
A 2024. február 10-én, 16 órakor kezdődő esemény a 
Bálint Ágnes Művelődési Ház és Könyvtárban került 
megrendezésre, és idén még nagyobb érdeklődés 
övezte. Az est során közel 80 résztvevő vett részt, és 
az összes korosztály képviseltette magát.
A farsangi hangulat megteremtése érdekében 
néhány kisgyerek jelmezt öltött, ami színes és vidám 
látványt nyújtott az eseményen. Emellett azonban 
a sváb táncok voltak azok, amik igazán magával 
ragadták a résztvevőket.
Az est oktatója Kramm Anikó volt, aki Hímesházáról 
érkezett azért, hogy baranyai sváb táncokat tanítson 
az érdeklődőknek. Anikó már évek óta foglalkozik 
a sváb kultúra és táncok tanításával Ez a tudás 
és tapasztalat mind a résztvevők, mind pedig 
az esemény hangulatának javára vált. A kétszer 
45 perces tanítás során megismerkedhettek és 
elsajátíthatták a táncosok a baranyai sváb néptáncok 
mozdulatait.
Az oktatások között egy kis szünetre került sor, ahol 
a résztvevők finom falatokat és italokat kóstolhattak. 
A fánkkóstolás, a fröccs és szörpkínálás mind 
hozzájárultak ahhoz, hogy az est további részében 
még energikusabban táncolhassanak a lelkes 
résztvevők. A fánkot Szeitl Aranka néni és Fornai 
Erzsi néni sütötte a lelkes közönségnek, a bort 
Szántó Zoltán ajánlotta fel a rendezvényre. Ezúton is 
köszönjük támogatásukat!
Az est további részében Pósch József és társai 
szolgáltatták a zenét, hogy még magasabbra emeljék 
a hangulatot. A kötetlen tánc a zene ritmusára közel 
éjfélig tartott, és mindenki számára lehetőséget 
biztosított a szórakozásra és a közösségi élmények 
megélésére.

Adony Város Német Nemzetiségi Önkormányzat 
képviselő-testülete

S V Á B  H Í R E K

Álarcos Bál

Az Adonyi Evezős-és Vízisport Egyesület 2024. 
február 24. napján rendezte meg első bálját. 
A bál ötletét Tóth Odett és Müller Mónika 
vetette fel, melyet minden tagunk támogatott. A 
belépőjegyeket elővételben lehetett megvásárolni. 
Az előkészületek során felmerült a részükről az 
is, hogy Tombola sorsolásra is sor kerüljön az est 
folyamán, melyre érkeztek felajánlások is, de több 
tárgyat magunk vásároltunk meg. A fődíj egy „Aktív 
pihenés” élménycsomag volt, melynek szerencsés 
nyertese 35 úti cél közül válaszhat. Ezúton is 
Gratulálunk neki a nyereményhez. 
A díszlet Kozmér Amanda munkája volt, amit 
nagyon szépen köszönünk, illetve a többi segítségét 
is, amivel hozzájárult a bál létrejöttéhez.
Az est folyamán a zenéről és a jó hangulatról Lédeczi 
Szilveszter és Kézműves Zenekara gondoskodott
A bált felajánlásukkal támogatták: Hegyesi Zita, 
Leicthné Bálint Ildikó, Kozmér Amanda, Tóth Odett, 
Reálpont, Müller Mónika.
A szervezési feladatokat köszönjük tagjainknak és 
minden önkéntesnek.
Az est folyamán befolyt 420.000,-Ft összegből 
egyesületünk mentőmellényeket fog vásárolni. 
Köszönjük mindenkinek, aki a belépőjegy 
és tombola megvásárlásával támogatta ezt a 
kezdeményezést.
Az est folyamán bejelenthettük azt is, hogy a Nemzeti 
Együttműködési Alap Támogatási Programjának 
köszönhetően 1.710.000,-Ft támogatásban 
részesültünk, így az idei évben megrendezhetjük 
már 5. alkalommal nyári táborunkat, és 
eszközbeszerzést is megvalósíthatunk.
A táborra történő jelentkezés menetét, illetve 
időpontját az Adonyi Evezős és Vizisport Egyesület 
Facebook oldalán fogjuk közzétenni.
Ezúton is szeretnénk megköszönni mindenkinek a 
segítségét, aki az előző évi táborok során önkéntes 
munkájával hozzájárult ahhoz, hogy a gyermekek 
tartalmas hetet tölthessenek el a Duna-parton. 
A tavalyi évben több olyan kezdeményezés is 
érkezett felénk, mellyel színesíthettük a tábori 
programot. Itt szeretnénk köszönetet mondani a 
kreatív foglalkozásért Katónak és Müllerné Etinek; 
a lányok hajfonásáért Madarász Hajninak.
Lassan itt a jó idő! Ezúton is felhívjuk mindenki 
figyelmét, hogy használja ki ezt a lehetőséget a 
településen, itt a Duna, bármikor lehet evezni. 
Remek program ez gyermekeknek, szülőknek, 
nagyszülőknek. A hétvégéket igazán tartalmassá 
lehet tenni, és ehhez el sem kell utaznunk sehová. 

Müller Márton
elnök
AEVE

E V E Z Ő S  H Í R E K



14 15

Kert terv készítése és a növénytársítások

Az előző írásomban pár szót már ejtettem a 
növénytársításokról, azok szerepéről és arról, hogy 
én hogyan alkalmazom ezt a kertemben. Szeretnék 
ehhez még pár tanácsot adni, hogy a tavasz 
megérkeztével ezeket ki is próbálhassa mindenki, 
aki kedvet kap egy színes, virágzó és burjánzó kert 
megalkotásához.
A legfontosabb lépés, amit meg kell tennünk, a 
kert felmérése és megtervezése. Mint korábban 
említettem, nekem kétféle művelési típusú 
kertrészem van. A mélymulcsos kertbe teszem 
a palántákat (paradicsom, paprika, padlizsán, 
uborka, karalábé, bazsalikom és itt kap még helyett 
vöröshagyma, foghagyma). Az intenzív kertem 
nagyjából szabályos 6x6 méteres négyzet alaprajzú, 
pár közlekedő útvonallal. Márciusban, ebben indul 
meg az élet elsőként, ezért most ezt mutatnám be. 
A fényképen jól látszik, hogy vannak már benne 
növények, amiket ősszel duggattam foghagyma, 
és ami magról keltette magát a rukkola, mángold 
és póréhagyma. A gyógynövényként gyűjtött 
csalántelepek és akad még oregánó, menta, citromfű 
is, de azok még nem kezdtek el hajtani. Ezeket a 
növényeket is mind bele kell venni a tervbe.
Az én esetemben, van két hosszú ágyás, és van 
két kisebb, valamint a magaságyás is az intenzív 
kerthez tartozik. Az első hosszú ágyásba, ahol 
magról kel a mángold, majd fejteni való bab fog 
kerülni, összeültetve a zellerpalántákkal, ők nagyon 
szeretik egymást, valamint vetek majd még egy sor 
mángoldot. Az ágyás másik felére borsó fog kerülni, 
retek társaságában. Ők nagyon jól elleszek együtt a 
csalánnal és a sarkantyúkával és körömvirággal, ami 
minden évben kikel ebben az ágyásban. 
A retek és a mángold elég lesz a család fogyasztási 
igényeit tekintve, a borsót azért vetem, mert a 
kislányom imádja nyersen és ha hagy, talán marad 
egy két levesre való is. Mindenből nem tud önellátó 
lenni az ember ekkora területen, de ahhoz elég, hogy 
együnk saját babból, saját borsóból készült ételeket 
és a legkorábbi drága zöldségféléket a kertünkből 
szedjük be, ne a boltból. 
Ha megettük a retket és felnyűttük a borsószárat, 
komposzt felhordása és talajlazítás (lengőkapával) 
után újra vethetünk bele babot, ami nagyon szereti 
a nitrogénben gazdag talajt, így még a másodvetés is 
be fog érni.
A két kisebb ágyásba a foghagyma köré sárgarépa 
kerül, ők kölcsönösen védik egymást, valamint 
ott van a menta és az oregáno is. A másik oldalra 
pedig cékla kerül a foghagyma köré. Ők őszig benn 
maradnak a földbe, de ha felszedtük, a helyükre 
mehet majd a fekete retek és az őszi dughagyma.
A másik hosszú ágyásba spenót majd zöldbab 
fog kerülni büdöske palántával és ott van egy 
nagy citromfű bokor is. A másik oldalán, ahol a 
póréhagyma elvetette magát, saláta palánták karlábé 
palánták és még egy kis cékla lesz. Így célkából 
lesz bőven savanyúságnak, a karalábé elég lesz a 
számunkra, a spenótból is tudok mindig eltenni a 

friss fogyasztás mellett, a póréhagyma és a saláta is 
elegendő szokott lenni.
A magaságyásba jelenleg petrezselyem van, és 
ősszel elduggatott hagyma, amit kiszedek majd 
újhagymának, és utána lesz még benn egy kis retek, 
amikor az első ágyasban levőt elfogyasztottuk, így 
kihasználva, hogy folyamatosan legyen friss. Ők igy 
együtt nagyon jó szomszédok. 
A második kis magaságyás rekeszbe kerül majd 
foghagyma és paprika palánta, a harmadikba saláta 
palánta és van ott még egy tő majoranna valamint 
kelni fog körömvirág. 
A negyedik parcellába most még eper van, de közé 
duggatok fokhagymát. 
Hagymafélékből egyébként évek óta önellátóak 
vagyunk, hagymákat jól lehet együtt termeszteni 
más növényeket, de az epret és a gyökérzöldségeket 
különösen kedvelik, nekem mindenhol van a 
kertben, mert nagyon szeretjük őket.

Így fog kinézni a BoGyó Kert bio intenzív kertrésze 
2024-ben. Remélem adtam egy kis inspirácót a kert 
tervezéshez. Mindenkinek jó Ötletelés, a magvetéssel 
jó Teremtést kívánok! 

Erdélyi - Marczi Mónika

 
 

K R E A T Í V  K E R T É S Z

Drága szerető Férjem, Édesapánk,
Nagypapánk és mindenki Laci bácsija!

80. születésnapod alkalmából azt kívánjuk
Neked, öleljen mindig át Téged öröm és szeretet!
Utadon végig a boldogság kísérjen,  semmilyen bánat 
soha ne érjen! Kívánunk még hosszú, éltető életet,
ezernyi szerencse kísérje léptedet! Köszönjük, 
hogy vagy nekünk, nagyon-nagyon szeretünk!

Örökké 
szerető 

családod

Adony, 2024. 
márciusa
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Kéziratot nem őrzünk meg, és nem 
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Köszönetnyilvánítás

Hálás szívvel mondunk 
köszönetet mindazoknak, 

akik
Orth Csabát utolsó útjára 
elkísérték, gyászunkban 

őszinte részvéttel osztoztak, 
sírjára koszorút, virágot 

helyeztek.
Orth család

Köszönetnyilvánítás

Hálás szívvel mondunk 
köszönetet rokonoknak, 

barátoknak, ismerősöknek, 
akik Paulusz Ferencné 

(Csöpike) temetésén 
megjelentek, sírjára 

koszorút, virágot helyeztek, 
fájdalmunkat enyhíteni 

igyekeztek.
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TEL.: +36 25 271 080
+36 30 607 1310
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Köszönetnyilvánítás

Hálás szívvel mondunk 
köszönetet mindazoknak, 

akik
édesapánk, Kard János

elvesztése alkalmából az 
elmúlt napokban szóban, 

írásban,
emailben, telefonon vagy a te-

metésen való részvételükkel
fejezték ki együttérzésüket, 
valamint azoknak is, akik   

velünk voltak gondolatban .

„Lám ennyi az élet. Gondol-
tad-e?

Egy pillanat és mindennek 
vége.

Szólni sem tudtál, hogy
indulsz a messzeségbe.
Maradt a nagy bánat,
egy csendes sírhalom.

Szerető szívekben örök gyász
és fájdalom!”

 Adony Tv vetítési időpontok.

március. 02.
                    március. 09.  

március 14.
március 16.
március 23.
március 28.
március 30.

április 6.


